
اج  رجة ال ة ل راس ة ال   ال
اتي اج ال   ق الإن

*******************************************************  
و عامة :  -أ ام وش   أح

ات    .1 عل ة ب م ال ح درجةتل اج م اتي ال اج ال تة  في الإن لـ في جامعة م ار م ـ قـ ح
اء رقـــ ( ـــ افـــ 432/2005الع ـــ 1/11/2005) ال اج ـــي ال ح درج ـــات مـــ ـــ تعل ، وال

ــادة ( ة (أ) مــ ال جــ الفقــ ــادرة  راه ال ــهادات فــي جامعــة 4والــ رجات وال ح الــ ــام مــ ) مــ ن
تة رق (   ).36/2003م

ة: .2 ال ات ال س فـي ال رـ ال ـ على درجة ال اصل امعة ال ات ال ة وح تعل ل ـل ال   ق
اج -أ   اتي. الإن   ال
ة. -ب   ل حقل اص   م
  ه. -ج  
عادلأو  -د   ة.م  هاما  را م ال   العل

الـــ  .3 ل ال ــ ذج ق ــ ة علــى ن راك اد الاســ ــ ــ ال ــا فــي الق راســات العل ــة ال د ل ـ عــ معادلــة  ت وذلــ 
ــة س مــع ال رــــ ال حلــة ال ـــي درســها فـــي م ة ال راســ ــة ال ــ ال ـــاج ال ــ الإن ة لق راســـ اتي مـــ ال

ل بهـا ق لة في العـام ال  ع تة وال ال جامعة م اتي ال اج ال ى ت الإن ـا ورد ، ح 
ة (أ) ب ( ة2في الفق راك اد اس ة م   .) م أ

ادة ( .4 اداً إلى ال اردة فـي (5اس ـات الـ عل ة (ب) مـ ال ـل درجـة ،)1) فقـ ـات ن ل ن م ـ ـ  ت اج ل
ن(أرع ة 34ه وثلاث زع ) ساعة مع ار الآت وفقاً ت   :لل
ـــارأ.  ل م ـــ ســـالة و اقـــع ( : ال ة ب اد دراســـ هـــا28مـــ ه م ـــ ة 16() ســـاعة مع ـــ ) ســـاعة مع

ارة ارة12و( ،إج ة اخ ه رسالة ) ساعات6و( ،) ساعة مع   .مع
ــارب.   ل م ــ ــامل و ــان ال اقــع (:  الام ة ب اد دراســ ة م34مــ ــ ) ســاعة 24هــا () ســاعة مع

ارة ة إج ارةات ) ساع10و( ،مع ة اخ   . مع
ام . 5 ــ ــادالال ة () مــ 31و  15( تال ــات فــي الفقــ عل و عامــه1ال ــام وشــ ا  ) مــ أح وارده فــي هــ

اب ـ رقـ (ال ه ما جاء في ال ي ت عل ء فـي 4، وال ـ سـالة وال ل علـى ال ـ ة (أ)، يـ ال ) فقـ
ع  از ال  قل ع (18(اج ي لا اك ل ت ع اح، و ة ب    ).%84) ساعة مع

ـ رقـ (على  .6 و فـي ال ـ ه ال ـ علـ ي ت ـه الـ ل ا 5ال م قـ سـالة أن  ـار ال غ  ـة  ) والـ خ
ل  إلىال  ـل نهايـة الف ا في الق  ق راسات العل ة ال از (ل ة.18ع اج   ) ساعة مع

را .7 ح ب ـــة ـــ ار اد الاخ ـــ ــــ مــــ ال ــــاً وذل رة لاحق ـــ ـــة ال ار اد الاخ ــــ ل ال ـــ ســـة مـــادة واحـــ فقـــ ب
ــا  ن لهـا ارت ــ تــة الأخـ علـى أن ت ــام جامعــة م ــ فـــي أق اج امج ال ــات بـ ل ارـة مـ م والإج

ـة ح راس الـ ال ـة ال اشـ  . م ا في الق راسات العل ة ال ي ل   تق



ة. 1 -ب ات ال ل سالة م   -: مع ال
اعات د ال  ع

Credit Hour 
ة) ل اللغة (الإن ادة   ال
Course Titel (English) 

ة) اللغة (الع ادة    ال
Course Titel (Arabic) 

ادة   رق ال
Course No 

ة :                    1 ار ات ال الإج ل ةساعة  Compulsory Requirements      16. م   مع
3 Design and Analysis of Experiments ارب ل ت ل 1171101  ت وت  
3 Advance Plant Physiology م ق ا م ج ل 1571101  ف  
3 Plant Nutrition  ات ة ن 2071101  تغ  
3 Advance Plant Breeding  ات ة ن مت ق 2271101 م  
3 Plant Biotechnology ة لل قانات ال 3771101  اتال  
1 Seminar in Plant Production وة 8571101  نــ  

ة :                   2 ار ات ال الاخ ل ة ساعة Elective Requirements           12. م   مع
3 Advance Fertilizers and Soil Fertility م ق ة م ة وخ 3071101  أس  
3 Plant Anatomy ات ح ن 3171110  ت  
3 Plant Growth Regulators ات ن 3571101  م  
3 Plant Stress Physiology ات 3971101  إجهاد ن  
3 Advance Vegetable Production * م ق اوات م 4171101  خ  
3 Advance Field Crop Production * م ق ة م ل حقل اص 4271101  م  
3 Advance Fruit Production * م ق 4371101  فاكهة م  
3 Advance Forage Crop Production  * ة ل عل اص 4471101  م  
3 Advance Floriculture and Ornamental 

Plants* 
م ق ة م اتات ز 4571101  ن  

3 Advance Range Management * م ق اعي م 4671101  إدارة م  
3 Advance Protected Agriculture م ق ة م راعة ال 4771101  ال  
3 Crop Culture in Dryland Regions افة ا ال ل في ال اص 4871101  زراعة ال  
3 Advance Silviculture م ق ات ال 4971101  عل الغا  
3 Advance Diseases of Horticultural 

Plants  
م ق ة م ان ات ال اض ال 5171101  أم  

3 Advance Diseases of Field Crops اض ن مأم ق ل م اص 5271101  اتات م  
3 Advance Insects of Horticultural Plants م ق ة م ان ل  اص ات م 5371101  ح  
3 Advance Insects of Field Crops م ق ة م ل حقل اص ات م 5471101  ح  
3 Advance Seed Technology م ق ور م ا ب ج ل 5671101  ت  
3 Selected Topics ** عات ض 2871101  خاصة م  
3 Scientific Methods    1101783  ائ 
3 Linear Programming  ة ة ال م 8471101  ال  

*A student has to study at least one of these courses.    **  To be studied only once. 

ساعات معتمدة 9  
Master Thesis اج 7991101  رسالة ال  

  
  
  
  
  



ةم. 2 -ب ات ال ون  ل امل) ب   -: رسالة(ال
اعات د ال  ع

Credit Hour 
ة) ل اللغة (الإن ادة   ال
Course Titel (English) 

ة) اللغة (الع ادة    ال
Course Titel (Arabic) 

ادة   رق ال
Course No 

ة :                    1 ار ات ال الإج ل ة Compulsory Requirements      25. م   ساعة مع
3 Design and Analysis of Experiments ارب ل ت ل 1171101  ت وت  

3 Advance Plant Physiology م ق ا م ج ل 1571101  ف  

3 Plant Nutrition  ات ة ن 2071101  تغ  

3 Advance Plant Breeding م ق ات م ة ن 2271101 ت  

3 Plant Biotechnology ات ال ق اتال 3771101  ة لل  

3 Advance Vegetable Production  م ق اوات م 4171101  خ  

3 Advance Field Crop Production م ق ة م ل حقل اص 4271101  م  

3 Advance Fruit Production  م ق 4371101  فاكهة م  

1 Seminar in Plant Production وة 8571101  نــ  

ات ال الاخ2 ل ة :  . م ة ساعات Elective Requirements                9                 ار   مع
3 Advance Fertilizers and Soil Fertility م ق ة م ة وخ 3071101  أس  

3 Plant Anatomy ات ح ن 3171101  ت  

3 Plant Growth Regulators ات ن 3571101  م  

3 Plant Stress Physiology اتإ 3971101  جهاد ن  

3 Advance Forage Crop Production  * ة ل عل اص 4471101  م  

3 Advance Floriculture and Ornamental 
Plants* 

م ق ة م اتات ز 4571101  ن  

3 Advance Range Management * م ق اعي م 4671101  إدارة م  

3 Advance Protected Agriculture ة م راعة ال مال 4771101  ق  

3 Crop Culture in Dryland Regions افة ا ال ل في ال اص 4871101  زراعة ال  

3 Advance Silviculture م ق ات ال 4971101  عل الغا  

3 Advance Diseases of Horticultural 
Plants  

م ق ة م ان ات ال اض ال 5171101  أم  

3 Advance Diseases of Field Crops م ق ل م اص اتات م اض ن 5271101  أم  

3 Advance Insects of Horticultural Plants م ق ة م ان ل  اص ات م 5371101  ح  

3 Advance Insects of Field Crops م ق ة م ل حقل اص ات م 5471101  ح  

3 Advance Seed Technology م ق ور م ا ب ج ل 5671101  ت  

3 Selected Topics ** عات خاصة ض 2871101  م  

3 Scientific Methods    1101783  ائ 

3 Linear Programming  ة ة ال م 8471101  ال  

*A student has to study at least one of these courses.    **  To be studied only once. 
  
  
  
  



ة:  -ج اللغة الع اد    -وصف ال
  

ارب ل ال ل   )1171101( ت وت
قها  اي و اب وتف ال ل ح ار. و ا والان ع الارت اض ل م ادة  ه ال ل ه ت
لها م خلال دراسة  ل ارب وت ة في ت ال ء الأساس اد ا ي دراسة ال لفة،  ال

ار دن و ل إخ لفة م عاملات ال قارنة ب ال ق ال لفة ودراسة  ام ال  (LSD)ال
ها.و    غ

م ق ات ال ا ال ج ل   )1571101( ف
ام  اصل وت اس ادة ال ة ل ج ل ادة على دراسة الأس الف ه ال ل ه ت

اء  ل ال ء م ق اض ال ادر. دراسة اع ئيcanopyكفاءة ال ل ال فاءة ال -. دراسة 
اتج ال ل، ونقل ن فاءة ال ف و ئي، دراسة ال ف ال ة وتأث ال ائ ل والعلاقات ال

اتات . دراسة ا ائي على ال ر  االإجهاد ال وج ، دراسة ت وت أو ت وت ال
ات. خة لل ج وال احل ال عة م ا ل ال وم ل اتات وت   ال

ات  ة ال   )2071101(تغ
امل ت في الإ   ع ات  ة ال ع تغ اض ادة م ه ال ل ه اص ت اص الع اج ، ام ن

ق وال  اض ال اص وأع ة للع ج ل ائف الف ق لل ا ي ها  لها وت قالها وت   وان
م ق ات م ة ن   )2271101( ت

ة  ث امل ال ه والع ي ر وتق ة، معامل ال راثة ال ف على ال ع ادة ال ه ال ت ه
ل اص لفة لل ة ال ق ال ه.  ،  عل ائ راثي، ت الع اي ال ح، ال ل ة ال ل ة وال ات ال

اج اله  ي، إن قاومة الآفات والإجهاد ال ة ل ات، ال ف مي، ال س وم اعف ال ال
زعها. اف وت لاق الأص دة، إ ع ة وال ال اف ال   والأص

ات ة لل قانات ال   )3771101(ال
ق قات ال ات وت ور ن ة وال ات ة ال ل زراعة الأن اتات وت ة في ال ات ال

ة صفات  اً لع رة وراث اتات م ل ن ل اج وت اتات، إن ة في ال ل ق ال ة ، ال ا ال
ات  ال ن ع ة، واس اد اتات  halianat Arabidopsisاق ة في ال ات ال ل ل الع ل ذج ل

قانات ال قاتها في ال   ة.وت
م ق ة م ة ت ة وخ   )3071101( أس

ل تق  ات وت ة وال ل ال ال اءً على ت ة ب اد ات أل ص فة ال ادة فل ه ال ح ه ت
لفة  ة ال را ة ال ة ال في الأن ل ة وع ة ال ها  ة وعلاق ائ اص الغ ة الع جاه

ة. ق إدارة ال   و
ات ح ن   )3171101( ت



ل، دراسة  ل مف ء و ل ج ائف  ناتها وو ة وم ل راسة ال عل ب ادة ت ه ال ه
ء،  ل ج فة  اء وو نة له وعلاقة ت تل الأج ة ال ات والأن اخلي لل ال ال
، ودراسة  ر ال ات ون وت اة لل ة وعادة دورة ال اث اء ال ادة دراسة الأع ل ال وت

ة الا د إلى ت الأن ي ت ة ال ان ة ال ائي والأن ات الاب ل ج ال ي ت ة ال ائ ب
. ان ات ال   ج ال
ة ات ات ن ن   )3571101( م

اث وت  مة في إح ة ال ات ال ات ال ة وم ات نات ال م دراسة اله
قل ة وال ان اتات ال ل لل ي ت ات ال غ ات وت أو ال اع م ل دراسة أن ا  ة، 

ات لها  ة ال ا امها واس ة اس ة و قل ة وال ان ل ال اص ل لل ع ي ت ات ال ال لل
الها. ع ات اس ة ع تق اج اكل ال الها وال ع ها م اس ل عل ي ت ائ ل   والف

ات ب) ال ا إجهاد (ك ج ل   )3971101( ف
ل مفا عامة ع الإجها ة م اتات للاجهادات ال ات ال ا جي واس ل د الف

ة  اء في ال تفعة وم ال ارة ال ادات ودرجات ال ة وتأث الان ف ارة ال درجات ال
ة في  ي اث ال ة الأ اق ا ي م ات.  ها م الاجهادات لل والإشعاع والأملاح وغ

اعها. أن ات  ال إجهاد ال   م
ا مإن ق اوات م   )4171101( ج خ

ل  ي ت ل ال وال اص دة ل م ع ة ال ج ل اه الف ادة ع ال ت ال
ال  ور، الأش ات ال ن ون ة ، س ائ اص الغ الع ة  غ ة ، ال اء وال ال اتات ال  علاقة ن

ة اق أك على م ها مع ال احل ن ار وم ها ، الأزهار وعق ال اث في  وأقل ث الأ ائج أح ن
. اج ال ال إن   م

اج م إن ق ة م ل حقل اص   )4271101( م
ل  اص ة لل را ة ال لى والأن ات الإدارة ال ادة على دراسة ن ه ال ل ه ت
ور،  اد ومعاملة ال ى ال احل ال ح ات ودراسة م ات ون ال أ م الإن ة اب ات الاس

افة ال نات ودراسة ال ة والإدارة على ال امل ال اتات ودراسة الع ر ال ة على ن وت ات
افة. ه ال افة وش ات ال اج في ال فات ل الإن ل، تق ال اص ة لل ئ   ال

م ق اج فاكهة م   )4371101( إن
ار ة أش اج ث على ن ون ي ت ة ال امل ال ادة إلى دراسة الع ه ال ف ه أك  ته الفاكهة ، ال

اج الفاكهة  اجه إن ي ت اكل ال ة وحل ال ات ودورها في ال ة لل ل قات الف على ال
ة، خف  ه اع ال ح، الأزهار، ت ال ل ال علقة  ة وال ي مات ال عل اً ال وت أ

ة ب الأصل وال ل ار، العلاقة الف ر ال ار، ن وت اسات اللازمة الأزهار وال ، ال ع
ة. اج   لل والإن

م ق ة م ل عل اص اج م   )4471101( إن



ها  ال و ة وال ل العل اص ص ال لفة  ع م اض ادة م ه ال ل ه ت
ل  ل ق ال رعة، و انات ال ة ل ض الات ال ع ال اث  ها ودورها في إح ة وت ائ الغ

ل  اص ائي ل ال ل العلف ال ة ل ة وال اس ال ة وذل م ح  العل
لاج، العلف الأخ  ، ال ر ة ، ال ل العل اص ام ال ق اس احة،  ة ال ج في وح ال
ف  اد، ال ن وال ال اب الفق  ن، أس احل ال ن الأعلاف ، م ق خ  ، اش عي ال أو ال

و  اد ال ة حف ال ام الع فاف.ال ة ال   نة عال
م ق ه م اتات ز اج ن   )4571101( إن

ق  ة ،  ان وال ة للإن ال ة  اتات ال ة ن ادة إلى دراسة أه ه ال ف ه ته
اخلي  ها في ال ال اس إزهارها وأه ة وم اتات ال ائ ن ارها وخ ق إك ها،  تق

اع العامة ل ال ل الق ل  ارجي و ال وال ا ال ة في ه ي اهات ال ائ والات
ة . اء الأب ار ون ع ائ والف ال   ودراسة العلاقة ب ت ال

م  ق اعي م ة وت ال   ) 4671101(ت
افة  ا ال اعي وخاصة في ال ه ال ة وت ه اعي ال ي لل ام ال دراسة ال

ل ة ال عال افة م ح ال ه ال ان والأرض.وش ان وال   ة إدارة الإن
م ق ة م   )4771101( زراعات م

ة،  ه ة (ال وف ال ال ة وال  ت ال اء ال ت ع إن
ة  ل ال اص اج ال ن). ت ودارة ون ،الإضاءة وثاني أك ال ة،ال ف ة،ال ال

اج ه على الإن ة وتأث ت ال عاً.داخل ال اً ون   ة 
افة ا ال ل في ال اص   )4871101( زراعة ال

ار  افة، ودراسة أض ا ال ل في ال اص اج ال ات إن اق على أساس ا ال ل ه
ائفها  ور وو ا ال فاف ، وأن ل لل اص اتات ال ل ن اتات ، وت فاف على ال ال

ر  ق إلى دورها في ال ل ي ال اصفاتها، و اج وم ة ون افة ، وعلاقة ال اعة ال
ات  ل في ال اص اصفات ال افة وم راعة ال ح في ال قات ال ال مع ع ل ، واس اص ال

ائي. اد ال ات ال افة وتق   ال
م  ق ات م ة غا   )4971101( ت

اءً على   ها ب اي ة بها، وح ا ها ، الع ات ون أس الغا ة ل ل ة والع راسة ال ال
ة. ع اء ال ات وم ار الغا ة لأش ات ال ل   ال

  
  

م ق ة م ان اتات  اض ن   )5171101( أم



ات  ة وعلاقة ال اف ل ال ان م ة ج ة م ع ان ل ال اص اض ال ل دراسة أم
اتات  اض ال ة في أم قانات ال الات ال ع ة، واس ضي، عل الأو العائل في ال ال

ها.   وت
م  ق ل م اص اض م   )5271101(أم

اف ل ال ان م ة ج ة م ع قل ل ال اص اض ال ات ل دراسة أم ة وعلاقة ال
الات  ع اض، واس ة الأم اف ة في م ي ق ال ة، ال ضي، عل الأو العائل في ال ال

ها. اتات وت اض ال ة في أم قانات ال   ال
م ق ة م ان اتات  ات ن   )5371101( ح

ات ا لفة على ال ع ال ق ال ة  فة ن ع ال  و ال مة ل ق ي دراسة م ل
ة  ان ة ال ل قعها  في ال فها وم ة مع ت اد آفات اق اوات  ار الفاكهة وال ت أش
ها  ا ب فاعل والعلاقة  فة ال الها ومع ار وأج ة الأض ر وش احل ال ة وم ات ارها ال وأ

ه الآفات. لفة له ة ال ة ال اف ر وأس ال ة ال ات وش   و ال
اص ات م مح ق   )5471101( ل م

افة  ة ل ات صاً الاس ة وخ قل ل ال اص ي ت ال ات ال مة لل ق دراسة م
ي  ة ال املة وح أه الآفات ال ة ال اف ار وأس وأسال ال فة أ احل ال ومع م

اً. ج ل اً و ل ت ة لل اد ائ اق   ت خ
م  ق ور م ا ب ج ل   )5671101(ت

ور    ر ال ة في ت وت ع م اض قة في م ع ادة إلى دراسات م ه ال ف ه ته
ور  ن ال ة في س ي ا ت دراسات ح او  ال ال ها وعلاقة ذل  تها وح وق
ء إضافة إلى  د ن ال ور وال اد ال ة ع ت وع اج ار ال ف على الأض ع ة ال و

و  ف على  ع ها.ال خ رها وش ه د إلى ت ي ت امل ال اجها والع   ف إن
عات خاصة ض   )2871101( م

ه    ح  ل ال ت ة وفي الف دة في ال ج ة وغ م ي ع ال اض د الق أح ال
ل  ادة ق دات ال ر و إعلان مف ة ال اء ه ه م واح أو أك م أع ر ادة و ت ال

ل. ة الف ا   ب
  )8371101(  ائـ

ل علــــى    ــــ ــــا  ــات العل راســ ــــة ال ل ــــي ل ــــ العل خل إلــــى ال ــــاق هــــ مــــ ا ال عــــ هــــ
اصـــ الأساســـ ـــة،  ةالع ـــادر العل اجعـــة ال ـــي، م ـــ العل ق ال ـــ ـــة،  ـــة العل ـــة، ال ال ال

ــ ا ــة  ــة علــى  ل ر ال ل تــ ــ ــا  ــة،  قــالات العل ض ال ــة وتقــ أو عــ ا ة مهــارات ال
ة. اجع العل ام ال ة م ح ال وال واس سائل العل   ال

ة والإرشاد ة ال م        )8471101( ال



ف  ـاق ســ ــة. ال ـة ال م ر فــي ال ـ ــة وال ــا فـي ال ــ دراسـات عل ـاق م ال
ا ةِ، م ال ض ال ات الع ة، تق ة ال م سة في ال اد واله ات الإع اجع أساس ـات ي ه ـة م ق

ة. ة ال م ال ث ذات العلاقة  لى، و تق ال ل ال ل  ال

ذج وحــل الــ  ــ ضــع ن ه ل ــاع ــي س ــلاب، ال ــة لل ــة ال م ف هــ تقــ أدوات ال الهــ
ات.  ارزم ل وت ال ل ة، وت   ال

اتي اج ال وة في الإن   )8571101( نــ
ع مع ض مات ع م ال معل ة م ع ال قل ل ال اص ة أو ال  في ال

ات  ادرة في ال س ة و على ال ة أو الأج ة أو الع ل ة ال لات وال العل ال
ع. ض ل ال ة ح اق ع ذل م لفة و اح ال لاً وسائل الإ ع ضها م ع ة و   الأخ

  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  

COURSE DESCRIPTIONS:- 
 
Design and Analysis of Experiments (1101511) 



 A study of the correlation and regression. Also estimation and interpretation of 
variance in different designs, study the fundamental basis of experiment  design and 
analysis of different designs, and treatment means comparisons methods such as 
Cancan test and LSD, and others. 
 
Advance Plant Physiology (1101515) 
 Study of the physiological basis to increase yield and improve the effeciency 
of used resources. Study the light interception by plant canopy, photosynthetic 
efficiency- photorespiration, respiration and dry matter partitioning photosynthate 
translocation, water relations and the effect of water stress on the plants. Study 
nitrogen fixation and metabolism, plant growth regulation and development, growth 
analysis, and maturation and senescence. 
 
Plant Nutrition (1101520) 
 The course consists of different the subjects of plant nutrition as factors that 
controlling production, absorption of elements as well as transfering, transforming and 
storage of these elements. Also the course expresses the physiological functions of 
elements as well as their deficiency and toxicity symptoms. 
 
Advance Plant Breeding (1101522) 
 A study of quantitative genetics, estimation of heritability coefficient and 
factors effect on it. Breeding methods for self and cross pollinated crops. Genetic 
variability, populations, chromosome multiplication, mutation breeding for pest 
resistance and environmental stress. Production of hybrids and synthetic varieties, 
release and distribution of varieties. 
 
Plant Biotechnology (1101537) 
 Theory and applications of plant biotechnology including plant  tissue culture, 
artificial seeds, immunological methods in plants, production and analysis of 
transgenic plants for several agronomic characteristics, the use of Arabidopsis 
thaliana as a model to study biological process in plants and their applications in 
biotechnology. 
 
Advance Fertilizers and Soil Fertility (1101530) 
 This course presents a philosophy of fertilizer recommendations according to 
plant and soil analysis  in which they consist evaluation of nutrient elements 
availability in relation to soil fertility as well as fertility process in different 
agricultural regimes and soil management. 
 
Plant Anatomy (1101531) 
 This course covers the principles of cell function and structure, Internal 
structure for plant and its tissues and organs, the relation between organ structure and 
its function. The course design to study the reproduction organs, reproductive cycle 
and the development of embryo.   
 
Plant Growth Regulators (1101535) 
 This course presents the studies of plant hormones and artificial plant growth 
substances and their effects on growth and inhibition of agronomic plants. Also, 
emphasize on the benefits and problems of thses materials resulting from their use.          
 
Plant Stress Physiology (1101539) 
 Includes, general aspects on stress physiology and plants response to 
environmental stress such as chilling temperature, freezing temper high temperature, 



soil moisture, radiation and salt stress. Also includes general discussion on up to date 
researches on this area. 
 
Advance Vegetable Production (1101541) 
 Discussing different physiological phenomena on the growth of vegetable 
crops such as the relationship between the vegetable plants with water and soil, effect 
of nutrients, nutrition, dormancy and germination of the seeds, transplants and 
hardening, flowering and fruit setting and fruit development with emphasis on the 
discussion of the latest researches dealing with vegetable production. 
 
Advance Field Crop Production (1101542) 
 This course include the study of the optimal management and the agricultural 
system for major crops, studying plant growth stages starting from planting to 
harvesting and seed treatments.A study of plant density on plant growth and 
development, the environmental and management factor on yield components, 
characteristics evaluation for yield improvement in dry and semi-dry regions. 
 
Advance Fruit Production (1101543) 
 This course covers the effect of different environmental factors on growth and 
production of fruit trees, with emphasizes on physiological concepts and principles 
under lie horticultural practices to  control some problems facing fruit trees. The 
course will discuss the recent information about flowering , pollination , flower bud 
initiation bloom and fruit thinning, fruit growth and development, physiological 
relation between root stock and scion, growth and yield measurements. 
 
Advance Forage Crops Production (1101544) 
 A study of forage crop management and production practices, mixture 
composition, and their food quality, methods of chemical analysis in term of quantity 
and quality measurements, methods of forage utilization, hay, silage, grazing systems 
methods of storage, lost during harvesting and storage, storage with organic acids and 
storage of dry forages. 
 
Advance Floriculture and Ornamental Plants (1101545) 
 This course covers the importance of flowers and ornamental plants to human 
and environment, their specific characteristics, method of their propagation, cut flower 
production ,flowering bulbs, indoor plants, truf grass. 
 This course will cover also the recent basic information related to land scape 
gardening. 
 
Advance Range Management (1101546) 
  The course cover to ecosystem of rangeland, their improvement, especially in 
arid and semiarid land, regarding holistic management (human, animals, plants). 
 
Advance Protected Agriculture (1101547) 
 The course studies and deals with the establishment of protected agriculture 
and the control of environmental factors, ventilation, moistures, heating, cooling, 
lighting and carbon dioxide. Besides the regulation and management  of vegetable 
crop production inside these protected houses and there effect on the quality and 
quantity of the yield. 
 
Crop Culture in Dryland Regions (1101548) 
 A study of the crop production basis in dry-land farming. Studying the drought 
injury and resistance in plants. Root patterns, characteristics and functions, and root 



relation to drought tolerance. The relationship between humidity and crop growth and 
production. The use of anti transpiration in dry-land farming, Crop characteristics in 
dry environment and water harvesting techniques. 
 
Advance Silviculture (1101549) 
 The art and science of studying theoretical and practical of controlling forest 
establishment, composition, and growth to best fulfill the requirements of forestry 
trees, and sustainable principles. 
 
Advance Diseases of Horticultural Plants (1101551) 
 A study of horticultural plant diseases from different aspects including the 
interaction between the host plant and the causal agents, epidemiology, and the use of 
biotechnology in plant pathology and disease diagnosis. 
 
Advance Diseases of Field Crops (1101552) 

A study of field crop diseases from different aspects including the interaction 
between the host plant and the causal agents, epidemiology, and the use of 
biotechnology in plant pathology and disease diagnosis. 
 
Advance Insects of Horticultural Plants (1101553) 
 Theoretical and practical studying economical insects-of fruit trees and 
vegetables, identification, generation, damage stage and their biology also knowledge 
of insect plant relationship and application of integrated pest management. 
 
Advance Insects of Field Crops (1101554) 
 Studying, identification, surveying of insects which attack economical field 
crops during different growth stages and their biology and studying principals of 
applying integrated pest management for these insects.  
  
Advance Seed Technology (1101556) 
 Detail studies of specific topics on seed development, vigor, viability and there 
relation with chemical content. Study the physiology of seed dormancy. Injury 
symptom results from seed drying, treatment, storage, also study the production 
conditions and factors that result in seed deterioration and aging. 
 
Selected Topics (1101582) 
 Include one or more subjects which are not included above, it's registered 
once only. 
 
Research Methods (1101583) 

This course introduces key elements of research methodology to graduate 
students. It will contain the following main parts: scientific theory, research 
methodology, reviewing, writing and presenting skills of a scientific paper. Students 
will be train on how to write a thesis and be familiar with its structure, content, style 
and references. 

  
  
  
  
  
  

(1101584)   Linear Programming and Extensions  
The course is a graduate-level subject in the theory and practice of linear 

programming. The course will review the essential properties and geometry of linear 



programs, present modeling techniques, discuss the efficient solution methodologies, 
and introduce current research topics in linear programming. 
The objective is to introduce students to linear programming tools, which will enable 
them to model and solve real systems, and analyze and develop algorithms.  
 
Seminar in Plant Production(1101585) 
 The student  collect information related to a selected subject in horticultural 
and field crops from scientific journals and books that are local, regional or 
international with emphasis on those published in the last five years. The subject is 
presented using the different visual aids followed by a discussion related the subject. 
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